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 شكر وتقدير

اليمدُ والش ر لله الذي أمدنت بهليوة والعون رغم ضعفت, ومنينت الصبر, 
وىدانت إلى سبمل الرشهد يتى تم نت من إنجهز ىذا البيث التربوي الذي أرجو أن 

 و.م ون مسهىمة متواضعة يت صرح البنهء العتمت ال بمر وعتمهً مُرجى النفع من
 تيدم أن لت مطمب وعريهنهً, ويهءً  لأىتو الفضل أنسبَ  أَنتَّ ادُ لازامهً عتوأَج
 والمربت العربت الوطن يت الخهصة التربمة أستهذ الجتمل لتعهلم العريهن وبهلغ بهلش ر
 والعممد الخهصة التربمة أستهذ الشخص, السمد العزمز عبد/ الد تور الأستهذ الفهضل
 المستمرة, ومتهبعتو المتممز إشرايو عتى شمس, عمن جهمعة- التربمة ل تمة الأسبق

 خمر عنت الله يجزاه البيث, ىذا إتمهم يت الأثر بهلغ ليه  هن التت البنهءة؛ وتوجميهتو
 لتعتم نبراسهً  لمظل والعهيمة, بهلصية ومتعو ووقتو جيده يت الله وبهرك الجزاء,
 خُتُيُو, عتمو سبق ييد عتميم, بإشرايو مسعدون الذمن ولطلابو
 مدرس نهيع, يسن ميمد جمهل/الفهضل لتد تور العريهن وبهلغ بهلش ر تيدمو  
 عتى الجزاء, خمر عنت الله جزاه شمس, عمن بجهمعة التربمة ب تمة الخهصة التربمة

 من ووىبنت وتعهملًا, قولً  أثرانت. البيث ىذا إثراء يت أسيمت التت البنهءة ملايظهتو
 .صيتو بطمب الله ومتعو ووقتو, جيده بورك ينّوا, توراقبن نوراً, عتمو

  المنهقشة لجنة أعضهء إلى المتنهن وعظمم الش ر بجزمل واتيدم
 الدراسهت  تمة النفس عتم استهذ التيهمت موسف نيى/  الد تور الأستهذ سعهدة

 ذالأسته التيهمت مس السمد/ الد تور الأستهذ وسعهدةالأزىر,  جهمعة لتبنهت الإنسهنمة
 عتى شمس عمن جهمعة التربمة ب تمة اليسم ورئمس الخهصة التربمة بيسم المسهعد
رشهد نصح من لت قدمهه مه وعتى الرسهلة, ىذه منهقشة بيبول تفضتيمه  ومن, وا 

 مبهرك أن وجل عز المولى سهئلاً . تعهلى  الله بإذن البيث ىذا أثرت قممة ملايظهت
 .اليمهمة ممو  يسنهتيمه ممزان يت ومجعتيه جيودىمه
 خمر  هنه التذمن والااديّ  إلى واليترام والتيدمر الش ر آمهت بأسمى أتيدم  مه

لى قتبت, يت العتم يب زرعت بتشجمعيه التت وزوجتت بدعهئيمه, لت معمن  إخوتت وا 
 سهندانت قد ييمه العمري موسى عوض: والأستهذ العمري موسى يسن: الأستهذ
 .عمرىمه يت الله وأطهل مهيمي الله بهرك البيث, يترة طوال

 لت قدم من و ل الخهصة التربمة قسم إلى والتيدمر الش ر خهلص وأىدي  
 الخهصة التربمة قسم يت الإجلاء الأسهتذة ل ل يهلش ر بيثت, خلال وأعهننت النصح,
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لى الثممن, بوقتيم عتتّ  مبختوا لم الذمن  والتواضع الش ر آمهت  ل جممعهً  ىؤلء وا 
 . والعريهن
 تطبمق يت معت سهىموا الذمن الزملاء لجممع الجزمل الش ر أقدم خمراً وأ
 , والمتنهن والعريهن التيدمر  ل ىؤلء لجممع. البرنهمج

 يتو الله من يضل ييذا وييت  نت يإن قدمت, ومه عتمت ىذا النيهمة ويت
ن والمنة, اليمد  الأجر الله وعند جيداً, أدخر لم أننت ييسبت الأخرى  هنت وا 

 .الثوابو 
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 نتائج الدراسة:
أسفرت النتهئج عن يهعتمة البرنهمج المستخدم يت تيسمن الفيم اليرائت والستوك الت مفت لدى أيراد 

رمبمة من خلال تييق جممع الفروض, وقد قهم البهيث بمنهقشة تتك النتهئج يت المجموعة التج
 تهئج قدم البهيث عدد من التوصمهتيت ضوء النضور الإطهر النظري والدراسهت السهبية و 

التربومة لتعممم الستفهدة من برنهمج الدراسة  مه قدم البهيث عدد من البيوث والدراسهت 
 . ىه يت المجهل مستيبلاً الميترية التت مم ن إجراء

 
 الكممات المفتاحية: 

 ‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌‌Mild Mental Retardationالعهقة العيتمة البسمطة -1

 Reading Comprehension      الفيم اليرائت -5

 Concept Maps      خرائط المفهىمم -2

 Adaptive Behavior             الستوك الت مفت -4
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Abstract 

Name: Mohammed Musa Hassan Alamri                      Nationality: Saudi  

Degree: MASTER  

Supervisors: Prof. Dr. Abd Elaziz  Elshkhs           D.  Gamal Mohammed 

Nafi  

Title "Using Concept Maps to Improve Reading Comprehension and 

Adaptive Behavior in Children with Mild Mental Retardation.  

The study aimed to Verify the Effectiveness of the use of Concept Maps 

Strategy in Improving Reading Comprehension and Adaptive Behavior in 

Children with Mild Mental Retardation Through the Preparation of a 

program for Developing Reading Comprehension and Adaptive Behavior. 

The Researcher used the following tools : 

1. Stanfor Binet Intelligence Test. 

2. . Family Socio-economic scale, (prepared by Abd Elaziz  Elshkhs, 

in 2013) 

3. Reading Comprehension scale for children with Mild Mental 

Retardation (prepared by the Researcher) 

4.  Adaptive behavior Scale (prepared by Abd Elaziz  Elshkhs, in 

2014). 

5. Aprogram based on concept maps for Developing Reading 

Comprehension and adaptive behavior (prepared by the Abd Elaziz  

Elshkhs, Gamal Mohammed Nafi, Mohmmed Alamri ). 

The study followed the experimental method, where the study sample 

consisted of 20 children with Mild Mental Retardation after it was 

Matched  in terms of IQ,   Socio-economic level of Their Families, the 

Degree of Reading Comprehension, and the level of Adaptive behavior. 

Then tht Sample was divided into two groups. The First Group: an 

Experimental Group Includeding (10) Children (6 Males and 4 Females) 

From The ALresala Association Nasr, City branch. The Second Group: a 

control group including 10 children (3 Males, 7 Females) From the 

ALresala Association, Mokattam Branch . The program has been applied 

to the experimental group, and the Other Group - Control- did not Apply 

to The program of The Study . 

The findings of the study : 

 The are no statistically significant differences between the Ranks 

of  Mean Scores of The Expriment of Grop and Those of The 
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Control groups on the Reading Reading Comprehension Scal in 

Favor of The Experimenta Group 

 There are statistically significant differences between the of the 

experimental group in The Pre and Post Measurement on The 

Reading Comprehension in Favor of The post Measurements.  

  There are no statistically significant differences between the of 

experimental group in The Post Measurements and The Follow – 

up Measurements on The Reading Can on a scale reading 

comprehension . 

  The are no statistically significant differences between the Ranks 

of  Mean Scores of The Expriment of Grop and Those of The 

Control groups on the Daptive Behavior Scale in Favor of The 

Experimenta Group 

 There are statistically significant differences between the of the 

experimental group in The Pre and Post Measurement on the 

Daptive Behavior Scale in Favor of The post Measurements.  

  There are no statistically significant differences between the of 

experimental group in The Post Measurements and The Follow – 

up Measurements on the Daptive Behavior Scale 

Recommendations of the study‌: 

 Drawing attention to early INTERVENTION programs to reduce 

The Obstacles Encountered by children With Mild Mental 

Retardation . 

 Develop Teaching Practices Followed by the Teachers in Teaching 

of Reading and That Will Help Children With Mental Disabilities 

Statistics . 

 Teaching Reading Comprehension For Children With is Simple by 

Using Concept Maps. 
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